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در حال��ی از بی��ش از ۱۰ میلیون تن پس��ماند 
خ��اک روی ف��رآوری ش��ده به عن��وان یک تهدید 
زیس��ت محیطی برای زنجان یاد می شود که هر روز 
بین ۲ الی ۳ هزار تن پس��ماند به ای��ن آمار افزوده 
می شود. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، سال ۷۲ 
بود که بهره برداری از معدن انگوران و ش��کل گیری 
گس��ترده واحدهای سرب و روی در سطح استان و 
تش��ویق مردم به سرمایه گذاری در این حوزه  بدون 
توجه به خطراتی که صنعت سرب و روی در آینده 
می تواند داش��ته باش��د، آغاز ش��د. این بی توجهی 
سرانجام منجر به این شد که در سال ۹۲ هشدارها 
برای مقابله با آلودگی و آسیب های زیست محیطی 
صنعت س��رب و روی به طور جدی مطرح شود که 
در نتیجه آن حکم پلمب این ش��رکت برای مدتی 
صادر شد. اما این هشدارها پایان کار نبود، بلکه آغازی 
بود برای بیداری همه مردم و توجه به آلودگی های 
سرب و روی و تهدیدهایی که این صنعت می تواند 
برای جان و س��امت مردم داش��ته باش��د. همین 
مس��اله باعث شد موضوع آلودگی س��رب و روی از 
هم��ان روزها به یک��ی از دغدغه های اصلی مدیران 
تبدیل و به عنوان بزرگ ترین تهدید زیست محیطی 
اس��تان زنجان مطرح شود. به دنبال ایجاد دغدغه و 
نگرانی عمومی مردم زنجان درباره تبعات و مضرات 
پس��ماندهای ش��هرک روی، از حدود ۷ سال پیش 
موضوع س��اماندهی و جابه جایی ای��ن ۱۰ میلیون 
تن فیلتر کیک مطرح شده در دستور کار مسؤولان 
قرار گرفته است. علی اسدی، معاون نظارت و پایش 
اداره کل محیط زیست اس��تان زنجان در گفت وگو 
با  باش��گاه خبرن��گاران جوان، با اش��اره به آلودگی 
خاک های اطراف پسماندهای شهرک صنعتی روی، 
افزود: آب ش��رب ش��هر زنجان از چاه های قسمت 
ش��رق زنجان و س��د تهم تامین می شود و ارتباطی 

با ش��هرک روی ندارد. وی تصریح کرد: با اخطارها 
و پیگیری ها که به عمل آمد محل مناسبی را برای 
انتقال پسماندها ارزیابی کردند و این ارزیابی به تایید 
سازمان محیط زیست رسیده و تملیک آن در حال 
انجام است. اسدی با بیان اینکه در حال حاضر محل 
جدید پسماندها در دست اقدامات فنی - مهندسی 
بوده و مهندسان روی آن کار می کنند، گفت: بعد از 
ارائه طرح فنی- مهندسی و زیر سازی، پسماندهای 
شهرک روی  به آن منطقه انتقال داده می شود. وی 
تصریح کرد: برنامه این است که پسماندهای شهرک 
صنعتی برداش��ته شود و قسمتی از آن که عیار بالا 
دارد به عنوان ماده اولیه در داخل واحدهای صنعتی 
مصرف می شود و بعد از مصرف که عیار روی پایین 
آمد و دیگر قابل استفاده نبود به محل جدید که الان 
به صورت اصولی در حال طراحی است منتقل  شود. 
معاون نظارت و پایش اداره کل محیط زیست استان 

زنجان گفت: محل فعلی پسماندهای شهرک روی 
مشکات زیست محیطی دارد که از آن جمله یکی 
انتقال ذرات توس��ط باد به زمین های اطراف اس��ت 
و دیگر اینکه در زم��ان بارندگی، باران می تواند این 
ذرات را شسته و موجب آلودگی خاک شود. اسدی 
تاکید ک��رد: با توجه به حجم پس��ماندها، ظرفیت 
جاده ه��ا، تعداد ماش��ین ها و حج��م ترددها حدود 
۵ الی ۷ س��ال انتقال این پس��ماندها طول خواهد 
کش��ید. وی با بیان اینکه روزانه تقریبا ۲ الی ۳ هزار 
تن پسماند تولید می شود، گفت: مجموع پسماندها 
۱۰ میلیون تن اس��ت. در ادامه احمدی، مدیرعامل 
ش��هرک های صنعتی استان زنجان نیز در این باره، 
گفت:  زمینی که قرار بود پسماندها آنجا تخلیه شود 
هنوز به صورت کامل تحت تملک قرار نگرفته است. 
وی تصری��ح کرد: محل جدید انتقال پس��ماندهای 
ش��هرک روی زمین های روس��تای مرصع است که 

بیش��تر از  ۵۰ هکتار است. مدیرعامل شهرک های 
صنعتی  گفت: امیدوارم تکلیف پس��ماندها و بحث 
حم��ل و خارج ک��ردن آن از فضای حریم ش��هری 
زودتر مشخص ش��ود تا خدای نکرده مشکلی برای 
همش��هریان به وجود نیاید. احمدی افزود: رضایت 
اهالی روستا باید کسب ش��ود و تا جایی که اطاع 
دارم رضایت اهالی روستای مرصع کسب نشده است. 
در همین ح��ال علی وقفچی، نماینده مردم زنجان 
و طارم در مجلس ش��ورای اسامی در گفت وگو با 
باش��گاه خبرنگاران جوان،  افزود: محل جدید بری 
انتقال پسماندها مشخص شده و یکسری بحث های 
جزئی مانده اس��ت که امیدوارم زودتر برطرف شده 
و عملیات حمل و جابه جایی آغاز ش��ود. وی با بیان 
اینکه در موضوع محل انتقال پسماندها اختاف نظر 
بود، تصریح کرد: خوشبختانه محلی که  در روستای 
مرصع برای انتقال پس��ماندها در نظر گرفته ش��ده  
م��ورد تایید قرار گرفته و مراحل کاری تمام ش��ده 
اس��ت و امیدواریم با حساس��یتی که محیط زیست 
ایجاد کرده و مسؤولان استانی توجه می کنند، هرچه 
زودتر انتقال پسماندها شروع شود.وی درباره کسب 
رضایت اهالی روس��تای مرصع، گفت: محل جدید 
در خود روس��تا نیس��ت و در فاصله زیادی از روستا 
قرار گرفته است. وقفچی ادامه داد: جالب اینجاست 
که محل جدید از نظر علمی ضریب نفوذی ندارد و 
آلودگی ایج��اد نمی کند. وی با بیان اینکه در محل 
فعلی که در شهر زنجان است مسائل زیست محیطی 
رعایت نش��ده و هیچ عملیات اجرای��ی در ارتباط با 
اصاح موض��وع انجام ندادند، تصریح کرد: در محل 
جدید درصد روی فوق العاده پایین تر خواهد بود که 
از حدود  ۹ درصد به  یک درصد خواهد رسید و در 
عین حال قطعا بحث عملیات و حفاظت ایمنی روی 

آن انجام می شود.

بخش قابل توجهی از ناوگان 
حمل و نقل عمومی کرج فرسوده است

ش��هردار ک��رج ب��ر ض��رورت توج��ه ب��ه  
پیوست های زیست محیطی در اجرای پروژه های 
عمران��ی تاکید کرد. علي اصغ��ر کمالي زاده در 
دومی��ن همایش »مدیریت س��بز هواي پاک، 
مس��ؤولان و مردم« که به مناسبت روز هواي 
پاک در باش��گاه میاد ش��هرداري کرج برگزار 
شد، با اشاره به اینکه داشتن هوای پاک یکي از 
دغدغه هاي جدي مدیریت شهري است، افزود: 
بخش قابل توجهی از ناوگان حمل و نقل عمومی 
کرج فرسوده است و با تاش های انجام شده به 
دنبال توس��عه این ناوگان هستیم تا بخشی از 
مش��کات این حوزه مرتفع شود. شهردار کرج 
با بیان اینکه در طول ۱۰ سال اخیر حتی یک 
دس��تگاه اتوبوس جدید برای ک��رج خریداری 
نشده است، تصریح کرد: استان البرز ۱8 درصد 
ترافیک کش��ور را به دوش می کشد که همین 
مساله باعث تحمیل آلودگی صوتی و هوا به این 
استان شده است. کمالی زاده ادامه داد: اقدامات 
خوبی در ناوگان تاکسیرانی انجام شده ولی در 
کل برای رفع مشکل حمل و نقل عمومی نیاز به 
یک نگاه ملی داریم ضمن اینکه در حوزه شهری 
هم نگاه ها به حوزه خدمات شهر در حال عوض 

شدن است. 

تشکر بانک آینده از مشتریان خود
بان��ک آین��ده در اطاعی��ه ای اع��ام کرد: 
بدین وسیله، مراتب تشکر و قدردانی مجموعه 
بانک آینده از توجه و حس��ن اعتماد مشتریان 
عزی��ز را اعام می داری��م. در این اطاعیه آمده 
اس��ت: برای همه ما دس��ت اندرکاران در بانک 
آینده، مایه مباهات اس��ت که با عزم راس��خ و 
هشیاری کامل، به بانک خودتان، اعتماد مجدد 
کرده و در کنارمان ایستادید. دستان شما را به 
گرمی می فش��اریم. خدمتگزاران شما بویژه در 
ش��عب بانک آینده، همچون گذشته، مشتاقانه 
پذیرای حضور مشتریان محترم و مردم عزیزمان 
هس��تند. بدون تردید خاطره حمایت و اعتماد 
عمیق شما مشتریان گرامی، در حافظه سازمانی 
بان��ک آینده باق��ی خواهد ماند. تم��ام تاش 
خدمتگزاران شما در بانک آینده این است تا این 
حمایت و اعتماد را ب��ا ادامه خدمت صادقانه و 

رفتار در شأن شما بزرگواران، پاسخگو باشند.

هرمزگانالبرز

رشد ۷۸ درصدی ترانزیت غیرنفتی 
در بنادر غرب هرمزگان

مدی��ر اداره بن��ادر و دریان��وردی بندرلنگه از 
افزایش ۷8 درصدی ترانزیت غیرنفتی، رشد ۱۹ 
درصدی ترابری ایمن مسافران دریایی و افزایش 
8۶ درصدی تخلی��ه و بارگیری کانتینر در بنادر 
غرب هرمزگان خبر داد. »قاس��م عسکری نسب« 
با ارائه گزارش��ی از عملک��رد ۹ ماهه بنادر غرب 
هرمزگان در س��ال ۹۷ اظهار داشت: در این دوره 
زمانی در مجموع ۶ میلی��ون و ۷۵۹ هزار و ۵8۵ 
تن کالای نفتی و غیرنفتی در این بنادر تخلیه و 
بارگیری شد و از مجموع یک میلیون و ۴۷۰ هزار 
و ۷۷۶ ت��ن کالای غیرنفتی در بنادر این منطقه، 
بندرلنگه با جابه جایی بیش از ۹۹۴ هزار تن، رشد 
۶ درصدی داش��ته اس��ت. وی افزود: از مجموع 
عملیات انجام ش��ده در بنادر غ��رب هرمزگان ۵ 
میلی��ون و ۲88 ه��زار و 8۰۹ تن به فرآورده  های 
نفتی اختصاص داشته است. عسکری نسب اظهار 
کرد: ط��ی دوره زمانی یادش��ده، حجم ترانزیت 
کالاهای غیرنفت��ی در این بن��ادر )که عمده آن 
محموله خودرو بوده است( به ۲۱8 هزار و ۵۱ تن 
رسید که نشانگر رشد ۷8 درصدی در همسنجی 
با سال گذشته است. مدیر اداره بنادر و دریانوردی 
بندرلنگه با اش��اره به ص��ادرات ۷۳۵ هزار و ۶۳۴ 
تن کالای غیرنفتی در بنادر غرب هرمزگان افزود: 
این رقم در همسنجی با س��ال گذشته، افزایش 
۲۱ درصدی داشته اس��ت. وی افزود: از مجموع 
صادرات غیرنفتی انجام شده، بندر لنگه توانست 
رق��م  ۷۱8 ه��زار و ۱8۶ تن را به خود اختصاص 
دهد که نشان از رشد ۱۲ درصدی در این زمینه 
دارد. عسکری نسب تصریح کرد: طی ۹ ماه نخست 
سال جاری بیش از ۵۵ هزار تن کالای غیرنفتی 
وارد این بنادر ش��د که حجم آن در همسنجی با 
سال گذشته به دلیل افزایش تولیدات داخلی ۵8 
درصد کاهش داشته است. این مقام مسؤول حجم 
صادرات محصولات کشاورزی، دامی و احشام در 
بنادر غرب هرمزگان را ۲۲۵ هزار و ۱۳8 تن اعام 
کرد که بیانگر رشد ۱۷ درصدی است. مدیر بنادر 
و دریانوردی بندر لنگه گفت: از ابتدای سال جاری 
تاکنون ۴ هزار و TEU ۹۵۵ کانتینر پر در بنادر 
غرب هرمزگان تخلیه و بارگیری ش��د که در این 
بخش، افزایش 8۶ درصدی را ش��اهد بودیم. وی 
اضاف��ه کرد: از مجموع عملیات کانتینری در این 
بنادر، بندر لنگه با تخلیه و بارگیری ۳ هزار و ۱۵۳ 
TEU کانتینر پر توانست رشد ۱۹ درصدی را به 

خود اختصاص دهد.

سپیده حاصلی پناه: شهردار باغستان گفت: »شورای 
اسامی  شهر باغستان همپای شهرداری در اجرای 
پروژه های عمرانی و با نظارت بر نحوه خدمات رسانی 
ما را یاری کرده اند و شهر باغستان در مسیر توسعه 

و آبادانی حرکت می کند«. 
حسن رنجبر در نشستی که با حضور خبرنگاران 
و ج��ال امامی ) رئیس ش��ورای اس��امی  ش��هر 
باغستان( و اسماعیل صادق زاده )مدیر روابط عمومی  

فرمانداری ش��هریار( برگزار ش��د، اظهار داش��ت: 
»رس��یدن به اهداف عالیه هر سازمانی پیش بینی 
چش��م اندازهای بلندمدت، میان مدت و کوتاه مدت 
است که تحقق آنها نیز منوط به همکاری، تعامل و 

فرصت سازی برای پیگیری امور محوله است«. 

رنجبر در رابطه  با این موضوع که سعی و تاش 
مجموعه مدیریت ش��هرداری و ش��ورای اسامی 
 باغس��تان، فراهم  ک��ردن محیط��ی آرام به همراه 
خدمات ش��هری مت��وازن در نقاط مختلف ش��هر 
است، افزود: »شورای اسامی  شهر باغستان همپای 

شهرداری در اجرای پروژه های عمرانی و با نظارت 
بر نحوه خدمات رسانی ما را یاری کرده اند«. شهردار 
باغس��تان با اش��اره  به  اینکه خدمات شایان ذکری 
بر  اس��اس منابع و امکانات موجود به ش��هروندان 
باغستانی ارائه می ش��ود، تصریح کرد: »اگر کمک 
و همراه��ی و تعامل ش��ورا  نبود، به ط��ور  حتم در 
نحوه خدمات رس��انی دچ��ار چالش های مدیریتی 

می شدیم«. 

انتقال پسماند ها 7 سال طول می کشد

زنجان در محاصره ۱۰ میلیون تن پسماند »روی«

ادامه از صفحه اول
ای��ن ش��روع ماجرای��ی 
بسیار هولناک اس��ت. اکنون اگر می بینید در این 
اس��تان ها کارخانه  های فولادسازی و صنایع آب بر 
بر پا می ش��ود به مدد دست اندازی به منابع سایر 
استان هاست. آبی که باید به کارون برسد از کارون 
گرفته می شود و به سرچش��مه زاینده رود ریخته 
می شود، کمی جلوتر این آب از زاینده رود هم دریغ 
می شود و با لوله به ناکجاآبادهای کویر ایران انتقال 
داده می ش��ود. چرا؟ به بهانه ش��رب. در واقع چرا؟ 
برای اطفای شهوت سیری ناپذیر سیاستمدارانی که 
ابدا دلبستگی قابل باوری به منافع ایران و ایرانیان 

به عنوان یک کل منسجم ندارند.
ای��ن ش��هوت رودخان��ه زاین��ده رود را به یک 
جاده خاکی تبدیل کرده اس��ت. باتاق گاوخونی 
را خش��کانده است و اس��تان اصفهان و شهرهای 
همجوارش را در مع��رض ریزگردهای نمکی قرار 
داده اس��ت. رودخان��ه کارون ب��زرگ هم وضعیت 
بهت��ری ندارد. اگر چه مرده ریگ��ی از آب هنوز در 
آن به چشم می خورد اما پیشروی آب شور کم کم 
حاشیه این رود زندگی بخش را به برهوتی خشک 
تبدیل کرده است. همه اینها برای آبادی نقمت بار 
بخش های��ی اس��ت ک��ه در دل کویر ق��رار دارند؛ 
مناطقی که می توان ایده دیگری را برای توسعه آنها 
در نظر گرفت اما گرفته نمی شود. سیاستمدارانی 
ک��ه اینگونه تصمیم می گیرند ای��ن بدیهی را که 
صنایع آب بر مانند فولاد باید در نزدیکی س��واحل 

و دریاها باشند نیز در نظر نمی گیرند!
اس��تدلال عوامان��ه ای که در پس این رش��د و 
گس��ترش بی حد و حصر فولادسازی ها در مناطق 
کویری اس��ت، همان��ا فراوانی س��نگ آهن در این 
مناطق اس��ت اما این دلیل به وضوح دلیل خوبی 
برای این دس��تکاری های ب��زرگ تعادل چندهزار 
ساله جمعیت در ایران نیست. آنچه در ایران کمیاب 
بوده، هست و خواهد بود، آب است. آنچه ملی شده 
و ب��ه زمینی که در آن ق��رار دارد تعلق ندارد، آب 
است. مس��اله ای که در روزگار دموکراسی به بای 

جان سرزمین ایران تبدیل شده است.
وقتی رئیس جمهور و دولت تحت امر او می تواند 

تصمیمات با دامنه عواقب و مسائل بسیار بزرگی را 
بدون اجماع ملی بگیرد، نتیجه ایجاد یک تنش رو 
به تزاید در میان شهرهای ایران خواهد بود. تنشی 
که زندگی را در همه جا س��خت می کند اما از این 
سختی سود زیادی نصیب مردم استان های کویری 
نخواهد شد. سود را سرمایه گذاران خاص طرح  های 
صنعتی پرآب می برند و هزینه ها و بدنامی را به پای 
مردم از همه جا بی خبر آنجا می گذارند. مردمی که 
دلخوشند به رونقکی که این صنایع ایجاد می کنند 
اما نمی دانند یا در معرض دانستن قرار نمی گیرند 
ک��ه در آینده نه چندان دور با خس��ران به مراتب 
بزرگ تر و دردآورتر از عدم توس��عه مواجه خواهند 

بود.
اصفهان که نگارنده نیز از آنجا با ش��ما صحبت 
می کند، مثال بسیار واضحی است. استانی در مسیر 
فقیر شدن با اقلیمی در بحران و هویتی خشکیده! 
این سرنوش��ت یزد و کرمان نیز خواهد بود. تازه به 
مراتب خطرناک تر و عمیق تر. این شب شراب بزودی 
به بامدادی خمار منتهی خواهد شد. اما در آن روز 
سرمایه داران و سرمایه گذاران کمپرادوری که از این 
دستکاری مزورانه بیشترین سودها را برده  اند براحتی 
هر چه تمام تر کش��ور محل زندگ��ی خود را تغییر 
می دهند و در اصل به مدد ثروت، هر جا اراده کنند 
وطن آنها خواهد بود. مانند قوم غارتگری که انتفاع 
در لحظه از قوم غارت شونده اولویت اصلی آنهاست 
و هیچ دلسوزی و ترحمی برای فرداهای زمینی که 

در آن قرار دارند نخواهند داشت.
بله! مسؤول عزیزی که از قضا جناب جهانگیری 
باشد نه تنها در حال خدمت به مردم کرمان نیست 
بلکه با نابود کردن زندگی بس��یاری در استان های 
اصفه��ان، چهارمحال و خوزس��تان در حال ضربه 
زدن ب��ه کش��ور و در تحلیل نهایی م��ردم کویر و 
بویژه کرمان است. کافی است ورق بازگردد و ابتکار 
عمل از دست امثال جهانگیری ها خارج شود، آنگاه 
جانشینان اینان بدون حتی هیچ نوع غرضی حتی 
اگر بر اساس عقل عمل کنند مجبور خواهند بود 
طرح های انتقال آب را بس��یار محدود کنند و آن 
روز، روز از بی��ن رفتن همه س��رمایه   هایی خواهد 
بود که مردمان کویرنشین بر دامنه کوه آتشفشان 

ساخته اند.
ش��روع حماق��ت البته ب��ا تصمیمی ب��ود که 
محمدرضاشاه گرفت. ساخت ذوب آهن در اصفهان 
و بع��د انتق��ال آب از سرچش��مه  های کارون ب��ه 
زاینده رود. اما این حماقت را سیاستمداران بعدی 
با توجیهات ب��دوی قومی و منطقه ای ادامه دادند. 
صنایعی که قرار بود در بندرعباس س��اخته شود 
را ب��ا زیرکی )بخوانید حماقت( به اصفهان منتقل 
کردند و تراژدی نابودی اصفهان و زاینده رودش را 
کلید زدند. بعدتر هر کس به دلیلی این حماقت را 
تکمیل کرد. عده ای با عطش توسعه صنایع فولاد 
اصفهان، گروهی با مجاز کردن برداشت بی رویه از 
زاینده رود و دس��ته ای هم با انتقال آب این رود به 

کویر یزد و کرمان! 
اسفناک اما اینجاست که این همه مایه عبرت 
نمی ش��ود و به جای اتخ��اذ تصمیمات مبتنی بر 
واقعیت و همس��از با ش��رایط اقلیم��ی و طبیعی 
کشور، از گوشه و کنار حرف هایی به گوش می رسد 
ک��ه مرغ پخت��ه را هم از درون س��فره به اعتراض 
برمی انگیزاند. شیرین کردن آب و انتقال آن به کویر 
یزد و انتقال آب خزر به کویر سمنان از مهم ترین 
این حماقت  های هنوز انجام نشده است. کارهایی 
که فقط قدرت سیاسی ناپخته می تواند انجام دهد. 
کارهای��ی به خ��رج همه ایرانی��ان و برای منفعت 
ع��ده ای قلیل. کارهایی ب��رای ادامه چپاول. گویی 
مملکت ما هنوز در عصر تفوق قبیله ها و عشیره ها 
به سر می برد. زمان هایی که منافع قوم و قبیله تنها 

اولویت افراد بود. 
ام��ام جمع��ه اصفه��ان در جریان اس��تعفای 
دس��ته جمعی نمایندگان این اس��تان به ش��کل 
سربس��ته به این مسائل اشاره کرده و حل مشکل 
آب استان اصفهان را تا زمان در قدرت بودن امثال 
جهانگیری غیرممکن دانس��ته اس��ت ولی به نظر 
نگارنده تا زمانی که در سیاس��ت بر همین پاشنه 
بگردد نباید امیدی به حل چنین مس��ائل کانی 
داشت. کس��انی که منافع ملی ایرانیان را برای به 
دست آوردن قدرت به واسطه برجام حراج کردند، 
هی��چ ابایی از بیابان کردن نیمی بیش��تر از ایران 

نخواهند داشت.

ادامه از صفحه اول
... هشتگ تغییر رژیم ایران 
)Iran_Regime_Change#( منتش��ر ک��رده 
بودند، در یک بازه زمانی ۴ ماهه ساخته شده بودند 
و این امر حاکی از آن است که بیشتر این توئیت ها، 
کار روبات ها بوده  اس��ت نه انسان؛ حساب هایی که 
عاوه بر این به انتشار اخبار کذب نیز می پرداختند. 
حساب های کاربری فیک ضدایرانی در حالی آزادانه 
فعالیت می کنند ک��ه چند ماه پیش توئیتر، اکانت 

صدها نف��ر از اعضای واقعی ایرانی در این ش��بکه 
اجتماعی را به بهانه های واهی معلق و مسدود کرد.

اکتبر ۲۰۱8 ش��بکه NBC آمریکا گزارش داد 
توئیتر، صدها حساب فیک را که به صورت خودکار 
و با ابزار روبات، خط رس��انه ای مورد نظر سعودی ها 
را در موضوع مفقود ش��دن جمال خاشقچی ترویج 
می کرده اند، مس��دود ک��رده اس��ت. در آن مقطع 
سعودی ها توانس��ته بود هشتگ #کلنا_ثقه_فی_

محمد_بن_س��لمان »همه به محمد بن س��لمان 

اعتماد داریم« را به ترند اول جهان تبدیل کنند.
جالب توجه اس��ت که سال گذشته موسسه ای 
در عربس��تان با حضور ترامپ افتتاح شد که کارش 
مدیریت هش��تگ ها و توئیت ه��ا در فضای توئیتر 
و ش��بکه  های اجتماعی و جهت دهی به آنهاست و 
جالب      ت��ر آنکه داده کاوی  های فضای مجازی پس از 
اتفاقات دی ماه سال گذشته نشان داد بخش زیادی 
از جوسازی  های توئیتری منشأ سعودی داشته و از 

داخل خاک سعودی انجام می شده است!
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